
Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Z hlavního předáka „Matkou Terezou“
Jiří Fiedler je hlavní článek v projektu přepravy invalidů a těžce postižených ve Frýdku-Místku
FRÝDEK-MÍSTEK – Co jsem odešel ze 
šachty, točím volantem, a teď navíc 
dělám Matku Terezu. Vskutku po 
havířsku komentoval svou součas-
nou situaci bývalý hlavní předák 
čelbového kolektivu z Chlebovic Jiří 
Fiedler (69). Je totiž coby šofér, dis-
pečer i osobní asistent hlavním člán-
kem projektu přepravy invalidů a těž-
ce postižených ve Frýdku-Místku.

„Po nehodě jsem byl rok v nemoc-
nici a pak tři měsíce v hrabyň-
ském ústavu, takže vím, o čem to 
je. Dozvěděl jsem se, že někoho 
potřebují, sám jsem se nabídl,“ řekl 
Fiedler. Sportovní klub vozíčkářů 
Frýdek-Místek podle svých slov kon-
taktoval tak, že „vlezl ke Krupovi“, 

neboli navštívil v kanceláři sdružení 
předsedu Radomíra Krupu. To se 
psal rok 2005.

„Sám jsem to zažil, 
konečně můžu i já 
někomu pomáhat,“ 
poznamenal šofér.
Od té doby v pracovní dny vždy 

ráno rozváží malé děti do speciál-
ních školek, pak větší děti do škol, 
ústavů, stacionářů. Dopoledne jsou 
jeho klienty dospělí těžce zdravotně 
postižení. Po obědě „vrací“ děti do 
rodin. Stará se o přibližně půldru-
hé stovky lidí. Nadace OKD ostatně 

na projekt alternativní dopravy dala 
vloni částku půldruhého sta tisíce 
korun.

Smyslem je převoz handicapova-
ných „od dveří ke dveřím“ s možností 
operativní objednávky jízdy a potřeb-
ného servisu před transportem, 
během něj i po něm. Fiedler šoféruje 
speciálně upravený mikrobus značky 
Citroen umožňující nástup lidem na 
invalidním vozíku. Na kapotě je logo 
NOKD, která tuto aktivitu podpořila 
v programu „Pro zdraví“.

Fiedler tak patří k vysloužilým 
havířům zvyklým makat, kteří ne-
umějí být nečinní. Jeho kariéra zača-
la na šachtě Stachanov v Hrušově 
v roce 1962. „V jednom z nejlepších 
razičských kolektivů – Jiřího Tabreji. 
Jak ten nás proháněl po dole, když se 
nedařilo…“ vzpomínal s tím, že pokra-
čoval na ČSM a poté Chlebovice. To 
už ve funkci směnového předáka.

Počátkem 70. let minulého století 
dostal vlastní razičskou partu a vedli 
ji šest let do svého vyřazení ze zdra-
votních důvodů. Hlavním předákem 
pak byl ještě v autodopravě na Staříči. 
A součastně také nákupčím. Jelikož 
k jeho koníčkům patří motorismus, 
pokračoval do důlního průzkumu 
v Paskově – vozil i ředitele. Před penzí 
byl v uhelných skladech...
 Radek LukšaBývalý hlavní předák razičů Jiří Fiedler vozí ve Frýdku-Místku handicapované.
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HC Studénka v ligové premiéře

Ragbisté chtějí větší publikum

STUDÉNKA – Přesně před rokem – také 
v desátém čísle – byl na této straně profil 
hokejistů, vozíčkářů Panthers Havířov, 
kterým NOKD dala 150 tisíc korun na 
hráčské vybavení. Nyní je po premiérové 
sezoně klubu v české sledge hokejové lize. 
Zakladatel Panthers Tomáš Mlčák (31), 
bývalý důlní elektromechanik z Darkova 
a Dukly, popsal, jaká byla.

„Hlavně už fungujeme pod jiným 
jménem a v jiném působišti. Bylo to velice 
komplikované a nebýt vstřícnosti a další 
pomoci Nadace OKD, nebyl by přesun 
tak rychlý. Klub by asi zanikl dříve, než by 
se do ligy dostal,“ uvedl Mlčák. Panthers 
Havířov vlastně odehráli jediný zápas, 
následující už byly a další budou pod 
hlavičkou klubu HC Studénka.

„Naše první sezona předčila všechna 
očekávání. Rozšířili jsme původní kádr 
o čtyři nadějné hráče, opět všechno 
vozíčkáře. Dokonce s námi jsou dva 
kluci ve věku patnácti a sedmnácti let. Ve 
čtyřech utkáních z dvanácti jsme vyhráli, 

což je pro nováčkovský tým velký úspěch,“ 
konstatoval Mlčák s tím, že usilují o další 
grant v programu NOKD.

HC Studénka si v lize dvakrát poradil 
s olomouckými Kohouty a českobudě-
jovickými Králi. Nestačili na karlovarské 
Žraloky, kolínské Draky, zlínské Sedící 
medvědy, pražskou Spartu. „A to se musí 
změnit! Trénujeme do března, pak bude 
individuální příprava a desátý ročník 
sledge ligy začne v srpnu,“ dodal Mlčák. 
Více na www.hcstudenka.cz. 

 uzi

OSTRAVA – První kolo má za sebou 
Mezinárodní slezská liga ragby vozíčká-
řů 2010, na niž uvolnila Nadace OKD 
v programu „Pro radost a vzdělání“ 
třiatřicetitisícovou částku. Hrálo se 
poslední únorovou sobotu v tělocvičně 
mariánskohorské zdravotnické školy, 
všichni účastníci si to užili. Jen divácká 
kulisa by mohla být větší.

„Mohlo by na nás chodit více lidí. Vždyť 
některé zápasy byly docela vypjaté. Všich-
ni jsme si fandili navzájem. Hlavně, když 
byly zápasy vyrovnané a nevědělo se kdo 
z koho. Atmosféra vtáhla kluky z ostatních 
týmů i doprovod. Byla to jedna z moc dob-
rých akcí,“ nechal se slyšet Roman Cader 
za pořádající SK Koníci Ostrava.

Cader pocházející z rychvaldské 
hornické rodiny (táta i máma na Lazech, 
děda na Fučíku II) sehrál s Koníky v rámci 
prvního kola dvě utkání. Beskyd z Frýdku-
Místku je porazil „o dost gólů“, ale proti 
týmu Jeźdźcy z Polska byli po urputném 
boji úspěšní. „Hrají se čtyři čtvrtiny, vždy 
po osmi minutách čistého času,“ upřesnil.

Ragby vozíčkářů a kvadruplegiků 
(lidí s těžkým postižením rukou i nohou) 
je právě vzhledem k jejich handicapu 
fyzicky mimořádně náročné. „Někteří mají 
problém nahrávat, zastávají jen defenzivní 
roli,“ líčil Cader. Mezinárodní liga bude 
pokračovat v říjnu, ale už v dubnu Koníci 
startují v lize národní. 

Více na www.skostrava.cz.  uzi
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HC Studénka hraje s logem NOKD na dresech.

Nový tým po první sezoně sledge hokejové ligy.

Koníci měli po jednom vítězném a jednom prohraném zápase.

Vyhlašujeme grantové kolo pro rok 2010, v němž bude hlavní pozornost věnována projektům podporujícím 
zdraví a sociální péči. Kromě toho samozřejmě nezapomínáme ani na další témata shrnutá ve čtyřech 
základních programech: Pro zdraví, Pro radost, Pro budoucnost a Pro Evropu. 
Uzávěrka pro podávání žádostí je 26. března 2010.                            Více informací na www.nadaceokd.cz.


